
Zpráva o činnosti OO ČSV Uherské Hradiště za rok 2021 a plán práce na rok 2022 

 

Vážené dámy, vážení přátelé a hosté. 

 

Zpráva o činnosti na začátku kalendářního roku rekapituluje a hodnotí činnost v roce 

uplynulém. Lonský  aktiv ale musel být kvůli pandemii Covidu odsunut na podzim a zpráva 

hodnotila asi 1,5 leté období. Nyní se vracíme zpět do běžného jarního termínu a zpráva se 

bude částečne překrývat s minulou zprávou ze září 2021.  

 

Základní náplň činnosti okresní organizace je administrativní zpracovávat dotaci 1D, 

objednávky a distribuce léků, pomáhat v činnosti základním organizacím, operativní řešení 

aktuálních problémů, starat se o rozdělení katastrů mezi základní organizace starat se o 

pokrytí všech katastrů a další vesměs administrativní úkoly. Tyto byly beze zbytku splněny. 

 

K jednotlivým činnostem: 

 

tradiční jarní aktiv se loni, jak již bylo řečeno, nekonal 

 

21. 8. 2021 proběhl ve spolupráci se ZO Ostrožská Nová ves Včelařský den. Nemohli jsme 

využít krásný areál lázní v Ostrožské Nové Vsi a hledali jsme náhradní prostory. Dopolední 

program byl na včelařské základně v Ostrožské Lhotě, obsahoval tři krátké přednášky. 

Př. Ing. Jiří Kalenda předvedl praktickou ukázku hypertermie, Ing. Pavel Fiľo promluvil o 

mezinárodních aspektech včelaření a MVDr. Juraj Toporčák přednášel o moderních 

metodách léčení včel. Zejména pánové Fiľo a Toporčák mají obrovský nadhled a mezinárodní 

včelařské zkušenosti. 

Včelařský den pokračoval na domečku v Ostrožské Nové Vsi ukázkami pro veřejnost, 

prodejem včelích produktů a včelařských potřeb, ochutnávkou medů ale i dobrým jídlem, 

pitím a volnou zábavou za doprovodu cimbálky. 

 

12. 9. 2021 proběhl v Ostožské Nové Vsi podzimní aktiv s přednáškou Miloše Valenty, 

místopředsedy OO a učitele ne vysoké škole včelařské v Uherském Hradišti, na téma 

Agrosystémy a včely 

Obě tyto akce pro funkcionáře a pro veřejnost jsme spolufinancovali z dotace Zlínského kraje 

na podporu činnosti spolků. 

 

Aktualizovali jsme a vydali v tištěné podobě metodiku léčení včel. Cílem bylo vydat pomůcku, 

ve které budou na jednom místě stručně shrnuté důležité informace o léčení, dostupných 

lécích, hlavních zásadách, termínech léčení, účinných látkách, dávkování, dodavatelích, 

dotacích, cenách a další. Na trhu přibývají léky od jiných dodavatelů než výzkumný ústav 

včelařský, je o nich hodně informací, ale nikde uceleně. Podobnou, ale obsáhlejší příručku 

vydali na Slovensku pánové Fiľo a Toporčák se stejným cílem, shrnutí důležitých informací o 

léčení. 

Bylo vytištěno 400 ks, 90 % bylo hrazeno z dotace SZIF na propagaci. 



 

Administrativní úkoly: 

 

Březen – objednání léků. Od roku 2019 ZO objednávají přes CIS. Systém funguje ke 

spokojenosti všech. Pro OO se tímto objednávání zjednodušilo a omezilo na hlídání termínů, 

případné urgování posledních ZO a uzavření objednávky. Staráme se pouze o léky z 

výzkumného ústavu. Jiné léky si objednávají organizace nebo včelaři prímo od dodavatelů. 

 

Červen - distribuce léků 

Opakují se stále stejné problémy, při přepravě nejsou dodrženy předepsané podmínky pro 

skladování, léky vozí v horku, z léků vyprchávají účinné látky a snižuje se jejich účinnost. I 

přes opakované žádosti auto nemá sklopné čelo a řidič není schopen zásilku složit z auta. 

Využíváme dodání všech léků v jedné zásilce pro okres. Rozvoz malých zásilek do základních 

organizací je předražený. Proto jsme se rozhodli si v roce 2022 zajistit sami dopravní 

společnost, která léky vyzvedne a splní požadavky na skladování a snadné složení. 

Distribuci léků zajišťuje Včelařství Slovácko Ostrožská Nová Ves. S některými organizacemi je 

těžká komunikace, kontaktní osoba nebere telefon, nereaguje na SMS, nevyzvednou si léky. 

Zvyšuje se počet organizací, které si léky nechávají přivést, což je časově i finančně velmi 

náročné. V dalších rozvozech by jsme chtěli, aby organizace byly aktivnější, abychom 

nemuseli přistupovat k fakturaci zvýšených nákladů. Organizacím přeúčtováváme dpouze 

dopravu z výzkumáku k nám podle velikosti objednávky a manipulační poplatek 200 Kč na 

organizaci. 

 

Září až únor - dotace 1D 

Již druhým rokem se porovnávaly počty nahlášených včelstev s počty včelstev na žádosti 

dotaci. V některých ZO se opakovaly chyby špatně nahlášených nebo nenahlášených včelstev 

a dotace byly tentokrát kráceny. Proti krácení sice lze podat odvolání ale pokud jde o chybu 

včelaře, tak odvolání bývají zamítány. Prosíme apelujte na včelaře aby měli hlášení v 

pořádku, případně to kontrolujte. Jde promárně o zodpovědnost a peníze včelaře. 

 

Prosinec - členské příspěvky 

Odevzdávání členských příspěvků je stanoveno na prosinec. Dotace 1D přišly na účty ZO na 

konci ledna. Svaz zatím toleruje opožděný výběr příspěvků, ale je to spojeno s problémy. 

Například organizace zaplatí příspěvky za členy, někteří potom ukončí členství, nezaplatí 

příspěvky a organizace na tom tratí. Doporučujeme nespojovat výběr příspěvků s termínem 

výplaty dotací 1D. 

 

Prosinec – proběhl odkládaný XI. sjezd ČSV, kde byl zvolen nový republikový výbor ve kterém 

se tím ujal práce náš nový zástupce v Marek Bartošík. Nový republikový výbor zvolil na sjezdu  

ze tří kandidátů staronovou předsedkyni Mgr. Jarmilu Machovou. Přejeme jí hodně úspěchů 

v zastupování zájmu včelařů, zejména udržení jednoty svazu a vyřešení problémů z minulosti. 

 

  



Krátce o zdravotním stavu včelstev 

Zdravotní situace není dobrá. Zaznamenáváme vysoký počet podzimních úhynů. Počty 

včelstev při odevzdávání zimní měli jsou nižší než počty k 1. 9. žádostech o dotace. 

Podle statistik SVS loni v ČR bylo zcela bez roztoče zhruba 28 procent stanovišť, letos je to 22 

procent. Naopak, podíl stanovišť s 0-3 roztoči se mírně zvýšil z 57,3 na 59,6 % a podíl 

stanovišť s více než 3 roztoči také vzrostl z 14,4 na 18,4 %. Zvyšuje se napadení včel 

nemocemi Nosema ceranae, viry deformovaných křídel akutní a chronické paralýzy včel a 

dalšími. Bohužel není snadné tyto viry ve včelstvech diagnostikovat. Bohužel se úhynům 

často nevyhnou ani zkušení včelaři. Bude potřeba se s viry naučit bojovat, klást větší důraz na 

monitoring každého včelstva, naučit se provádět včasná a účinná zootechnická opatření jako 

klíckování matek, přemetení na mezistěny a další. Bude potřeba reagovat na nové hrozby, 

vzdělávat se a učit se novým metodám. 

 

K činnosti v letošním roce 

Chtěli bychom se vrátit k našim tradičním akcím, tj. jarní a podzimní aktiv pro funkcionáře a 

včelařský den pro veřejnost. 

Letní akcí pro veřejnost vrátíme na předposlední červnovou sobotu, kdy ještě nejsou 

dovolené. Spojíme ji se zajímavou přednáškou, tentokrát je předjednána přednáška 

místopředsedy Apimondie Doc. Chleba s následným posezením u cimbálu. 

Plánujeme podzimní aktiv s přednáškou MVDr. Milana Krpce, vedoucího oddělení ochrany 

zdraví zvířat  SVS Zlín na téma Mor včelího plodu. 

Dále je běhu, ve spolupráci se ZO Zlín, příprava zájezdu na Slovensko. Termín 30. - 31. 

července, hostit nás bude Ing. Filo a jeho včelařská škola, zastávka Smolenice – medoviny, 

Liptovský Mikuláš - včelnice, slovenský výzkumák. Kapacita autobusu je již naplněna. 

Rádi bychom udržovali aktuální brožuru léčení včel, rozšiřovali obsah o další poznatky, rady a 

informace a vydávali pravidelně dotisky. Navíc vydali novou brožuru s přehledem legislativy 

spojené v včelařením, pro začátečníky i zkušené včelaře. Měla by obsahovat informace o 

právech povinnostech každého včelaře, s tím spojené výtahy z vyhlášk a zákonů a rady při 

mimořádných událostech jako krádež nebo otrava. Zatím nevíme, zda vydáme v elektronické 

nebo tištěné podobě. 

 

Děkujeme za pozornost, 

Jan Weiser a Miloš Valenta 

27. 3. 2022 v Ostrožské Nové Vsi 


